
علی نامجو| همه چیز با موســیقی شروع شد. 
آدم وقتی به دنیا آمد با صــدای لالایی مادر، آرام 
گرفت و صوت وقتی نظــم و ترتیب گرفت، آرام و 
قرارش را بیشتر می کرد. در روزگاری که بسیاری 
از مردم پای شان به شــهر باز نشده بود، موسیقی 
وقت کار، مناجات، عزا و شــادی همراه شان بود. 
امکان ضبط که فراهم شــد، شــرایط تغییر کرد. 
حالا انســان ها این امکان را داشتند که موسیقی 
ممالک دیگر را روی صفحات گردی که نخستین 
نسل شــان با گرامافون وارد خانه ها شد، بشنوند. 
موســیقی پاپ از همین امکان زاده شــد و شاخ 
و برگ هایــش را روی حافظــه شــنیداری مردم 
پهن کــرد. به احتمــال از آن روز به بعــد بود که 
خنیاگران ســرزمین های ایران به حاشیه رفتند 
و در خلوت خود نغمه های کهــن را از یاد نبردند. 
در گذر روزها و ســال ها مدیرانــی آمدند که در 
حوزه فرهنگی بر موســیقی نواحی ایران انگشت 
تأکید گذاشــتند اما تجربه حضور آنها نشان داد 
خیلی های شــان موســیقی نواحی را چون گنج 
قدیمی مدفون شــده در اعماق زمین، مناســب 

موزه ها می دانند. جشنواره موسیقی فجر اما یکی 
دو سالی است بخشی مجزا برای اجرای هنرمندان 
این گونه راه انداخته و مســئولیتش را به یکی از 
اهالی موســیقی نواحی ســپرده اســت. پیمان 
بزرگ نیا در دوره ســی ویکم و سی ودوم جشنواره 
موســیقی فجر مســئولیت اداره این بخش را به 
عهده داشت و توانســت در حد بضاعت گروه های 
خوبی را برای گردهم آمدن در مهم ترین جشنواره 
موســیقی کشــور دور هم جمع کند. با او درباره 
حضور هنرمندان موسیقی نواحی در سی ودومین 
جشنواره موســیقی فجر گفت وگو کرده ایم. این 

گفت وگو را در ادامه مطلب بخوانید:     
شما در  سال گذشــته هم مسئولیت برگزاری 
بخش نواحی جشــنواره فجــر را برعهده 
داشــتید. با این توضیح برای برگزاری بهتر 
جشنواره امســال در این بخش چه اقداماتی 

انجام دادید؟
تلاش ما این بود تا در جشنواره امسال در بخش 
نواحی از تمامــی توانایی هایی این موســیقی در 
جــذب مخاطب اســتفاده کنیــم. همان طور که 

می دانید یکی از بخش هایی که در جشنواره فجر 
مورد نظر اســت، رقابت انواع مختلف موسیقی در 
جذب مخاطب و فروش بلیت اســت. البته سختی 
کار در بخش نواحی برای ما در قیاس با دیگر انواع 
موسیقی دوچندان بود، چون از یک سو باید همراه 
با گونه های دیگر که هدف شــان جذب مخاطب 
حداکثری است، حرکت می کردیم و هم به اصالت 
موســیقایی در بخش نواحی توجــه می کردیم. 
خوشــبختانه ما در این زمینه موفــق بوده ایم و 
گمان می کنــم با برنامه هایی که برای موســیقی 

نواحی داریم، در آینده هم موفق باشیم. 
نگرش شــما در این دو دوره در مقایســه با 
برگزارکنندگان جشــنواره فجــر در بخش 

نواحی سال های قبل چه تفاوتی کرده است؟
البته گروه هایــی که در دوره های گذشــته در 
بخش نواحی جشنواره فجر شــرکت می کردند، 
پیشکسوتان این موســیقی بودند و افتخارات این 
نوع موسیقی به حساب می آیند اما متاسفانه چون 
جذابیت ها و کشــش های مختلف برای مخاطب 
عام را درنظــر نمی گرفتنــد با اســتفبال عموم 

مواجه نمی شدند. هرچند، این بخش در موسیقی 
نواحی اهمیت بالایی دارد اما بهتر است در بخش 
پژوهشی در جشــنواره ها اجرا شــود تا مخاطب 
خاص خودش را داشته باشــد.  ما برای جشنواره 
فجر امسال بخشــی با همین رویکرد داشتیم که 
روز چهارشنبه در بخشی با عنوان خنیاگران پنج 
اقلیم اجرا شــد. در آن بخش ســعی کردیم نگاه 
پژوهشــی را بر جذب مخاطب عــام غالب کنیم 
تا بخش علمی موســیقی نواحی به عنوان یکی از 
اصول حفظ و حراســت از این موسیقی ملی مورد 
توجه قرار گیرد. این بخــش برای مخاطب خاص 
و اقوامــی همچون قشــقایی های مقیــم مرکز، 
بختیاری های مقیــم مرکــز، گیلانی های مقیم 
مرکز و ... مورد توجه اســت و بیشتر از سوی این 

مخاطبان با استقبال روبه رو شد. 
درباره اجراهایی که امســال در بخش نواحی 

داشتید هم برای مان بگویید...
گروه آوای موج که موســیقی بوشهر، هرمزگان 
وخلیج فارس را به روی صحنه برندند، با استقبال 
خوبی از ســوی مخاطبان جشنواره روبه رو شدند. 

گــروه دیلمون و حــاوا در روز دوم به روی صحنه 
رفتند. بــه دلیل مصادف شــدن اجــرای این دو 
گروه با مرگ آقای رفســنجانی اجرای این دو به 
تعویق افتاد و قرار شــد هــر دو در یک روز برگزار 
شــود. با این توضیح که بلیت های اجرای این دو 
گروه در آن زمان به فــروش رفته بود، ما به خاطر 
به تعویق افتادن اجراها نگــران بودیم. بیم ما این 
بود مخاطبانی کــه بلیت را برای چنــد روز قبل 
تهیه کرده بودند، در روزی که بعدا مشــخص شد 
زمان نداشــته باشــند و نتوانند به سالن ها بیایند 
اما خوشــبختانه ســالن برای هر دو اجرا کاملا پر 
بود. گروه حاوا مربوط به موســیقی قشــقایی بود 
و خانــم پروین بهمنی آن را سرپرســتی می کرد. 
گروه دیلمون هم مربوط به موســیقی گیلان بود 
و آقای فرضی نژاد آن را سرپرســتی می کرد. آقای 
احســان عبدی پور امسال گروه ســوربانگ را به 
جشــنواره آورد و مهران غضنفری خواننده خوب 
لرســتانی این اجرا را همراهی کرد. گروه چریکه 
هم امسال از کرمانشاه به جشــنواره فجر آمد که 
سلمان حســینی سرپرســتی آن را  برعهده دارد 
و فواد حســینی به عنوان خواننده، ایــن گروه را 
همراهی می کند. آقــای محمدابراهیم عالمی هم 
از مازندران به جشنواره آمده اند و سرپرستی گروه 

شواش را برعهده داشتند. آقای 
شــریفیان هم با گروه لیان از 
منطقه بوشــهر در جشــنواره 

سی ودوم حضور داشتند.
تجلیل از هنرمندان نواحی 
مختلف هــم اتفاق جالبی 
بود که امســال با نگرشی 
متفاوت و همــراه با اجرای 

همان ناحیه برگزار شد...
بلــه. مــا ســعی کردیــم با 
چیدمانی جذاب و البته شایسته 
تقدیرنامه هایی را بــه بزرگان 
نواحی مختلف هدیــه کنیم و 
آقای نوربخش دبیر جشــنواره 
هم به ما در ایــن برنامه کمک 
کردند. در اجرای بوشهر از آقای 

مجید پاکدل نی  جفتی نواز پیشکسوت تجلیل شد، 
در اجرای گیلان از آقــای رضا فکوری کمانچه نواز 
پیشکسوت تقدیر کردیم و در اجرای گروه حاوا که 
به موسیقی قشقایی اختصاص داشت از بانو بهمنی 
و ابراهیم کهن دل پور خواننده نام آشنای موسیقی 
قشــقایی تجلیل شــد. البته نمایندگان مجلس 
استان فارس و نماینده شهر سمیرم هم به صورت 
جداگانه از اعضای گروه حاوا تقدیر کردند. سعی ما 
این است که بخش نواحی در سال های آینده هم با 

گرمی و  شور فراوان برگزار شود. 
چیدمان اجراها در بخش نواحی در سه سالن 
برج آزادی، تــالار رودکی و فرهنگســرای 
نیاوران تنوع جغرافیایی بیشتری در مقایسه 
با  ســال قبل جشنواره داشــت که اجراهای 
نواحی فقط در فرهنگســرای نیاوران برگزار 

می شد...
بله، درست اســت. امســال برنامه ریزی بخش 
نواحی دقیق تر انجام شد. دبیر جشنواره فجر آقای 
نوربخش توجــه ویژه ای به این بخش داشــتند و 
همین توجه باعث شــد تعداد  اجراهای موسیقی 
نواحی در جشنواره سی ودوم فجر حدودا سه برابر 
شــود. بانوان نواحی و گروه آوای موج در نیاوران 

اجرای برنامه کردند. گروه دیلمون، حاوا، ایل بانگ 
و ســوربانگ در آزادی برنامه خود را روی صحنه 
بردند و گروه لیان، شــواش، چریکه و خنیاگران 
پنج اقلیم کنسرت شــان را در رودکی اجرا کردند. 
به نظر من تقســیم اجراها در ســه سالن مختلف 

اتفاق خوبی بود. 
آینده موســیقی نواحی در حوزه اجرایی را 

چگونه می بینید؟
به نظر من اگر برنامه ریزی در موســیقی نواحی 
ایران اصلاح شــود، می تواند آن گونه که شایسته 
اســت خود را نشان دهد. متاســفانه در سال های 
اخیر نگاه به این موسیقی محدود به فعالیت های 
پژوهشــی و کاربردهای مــوزه ای بوده اســت، 
درحالی کــه باید وجوه مردمــی و اجرایی آن هم 
مورد توجه قــرار بگیرد. من به آینده موســیقی 
نواحــی امیدوارم، به شــرطی که بدانیــم در هر 
گردهمایی براســاس مدیــوم آن گام برداریم و از 
نگاه های خشــک، تعصبی و البتــه غیرتخصصی 

دوری کنیم. 
من در این بخش فعلا با اصالت برخی گروه های 
موســیقی نواحی که این روزها در کشور کارشان 
مورد توجه اســت کاری ندارم اما ایــن گروه ها با 
رویکرد نواحی و انجام تبلیغات مناسب توانسته اند 
جایــگاه مشــخصی در میان 
جامعــه پیدا کننــد و در همه 
سالن ها  مردم  اجراهای شــان 
را پــر کنند. این اتفاق نشــان 
می دهد که موسیقی نواحی ما 
در ایران بــا این همه گوناگونی 
و جذابیــت می تواند در بخش 
عمومــی هــم در جامعه مورد 
توجه قرار بگیرد و قرار نیســت 
فقط با نگاهی موزه ای و ایزوله 
در جایــی دور از توجــه عموم 

نگهداری شود. 
البته مــن می دانم که وجود 
هنــری و اصیــل گروه هــای 
مختلف با هم متفاوت اســت و 
برخی از گروه هــا برای جذب 
مخاطب تغییرات بنیادینی را در بدنه موســیقی 
ناحیــه و منطقه خــودش اعمــال می کنند اما 
معتقدم اگر کار گروه هایی که اصالت را در اجرای 
موسیقی منطقه خودشان مورد توجه قرار داده اند، 
با تبلیغات برنامه ریزی شــده و قدرتمند به اطلاع 
مردم برســانیم، چون این نوع موســیقی برآمده 
از فرهنگ و زادبوم ایرانیان اســت و در گوشت و 
پوست و خون همه ما ریشــه دارد، مورد استقبال 
قرار خواهد گرفت و حتی می تواند درآمد مناسبی 
را عاید هنرمندان فعال در موســیقی نواحی کند. 
در جشــن اختتامیه جشنواره موســیقی فجر در 
دوره سی ودوم از استاد رســول زنگشاهی پهلوان 
برجسته موســیقی بلوچســتان تجلیل شد. این 
هنرمند جزو نامداران موسیقی بلوچستان است. 
این استاد به دلیل دچار شــدن به بیماری دیابت 
به تشخیص پزشکان باید دو پایش را قطع می کرد 
اما برای تأمین هزینه این جراحی با مشکل روبه رو 
شــد و دو ماه معطل ماند تا این مبلــغ آن هم به 
دســت دوروبری هایش جمع وجور شود. درنهایت 
یکی از خیرین بلوچ در این اقدام پیشــقدم شد و 
برای این هنرمند ارزنده پای مصنوعی خریداری 

کرد. 

 پیمان بزرگ نیا از حضور موسیقی نواحی
در جشنواره موسیقی فجر می گوید

 متاسفانه در سال های اخیر نگاه به این موسیقی محدود به 
فعالیت های پژوهشی و کاربردهای موزه ای بوده است، درحالی که 
باید وجوه مردمی و اجرایی آن هم مورد توجه قرار بگیرد

دلخوشان به امید
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خبر

کورش شیرازیان| وحید تــاج را امروز بسیاری از مردم 
ایران می شناســند. با وجود کارهــای درخورتوجهی که او 
در سال های گذشته انجام داده شــاید بتوان ادعا کرد یکی 
از دلایل مهــم معرفی او به جامعه ایرانــی حضور مداومش 
در تلویزیون اســت. او در ســال های اخیر توانسته علاوه بر 
خواندن تیتراژ برخی ســریال ها، با حضــور در برنامه هایی 
چون نغمه ها، رادیو هفت، گل برگ و خواندن تصنیف های 
شــاد و امــروزی توجــه کســانی را هم که ممکن اســت 
علاقه مندان ساز و آواز نباشند به سمت خود جلب کند. تاج 
در جشنواره سی ودوم موسیقی فجر با گروه خنیاگران مهر 
در تالار وحدت به روی صحنه رفت. خنیاگران مهر گروهی 
است که تمام نوازندگان آن را در جشنواره سی ودوم بانوان 
هنرمند ایرانی تشکیل می دادند. با تاج درباره این همکاری 

گفت وگو کرده ایم:    
به  نظر شما، حضور در جشــنواره موسیقی فجر اتفاق 

خوبی است؟
جشنواره فجر در بخش موســیقی سالیان سال است که 
برگزار می شــود. برگزارکنندگان این جشــنواره برای این 
اتفاق فرهنگی زحمات زیادی می کشــند، بنابراین من فکر 
می کنم باید از همه دســت اندرکاران این حرکت تشــکر و 
قدردانــی کنم. به هر صورت فکر می کنــم هر هنرمندی از 

حضور در چنین اتفاق فرهنگی استقبال کند. 
درباره اجرای گروه خنیاگران مهر که شما خواننده آن 

بودید هم برای مان بگویید؟
اجرایی که ما در جشــنواره داشــتیم با گروه خنیاگران 
مهر اتفاق افتاد. آهنگســازی این گروه را آقای بهزاد عبدی 
برعهده داشــتند و خانم نیوشــا بریمانی، سرپرست اجرای 
ما بودند. رپرتوار این اجرا مربوط بــه قطعاتی بود که آقای 
عبدی ســاخته اند و بانوان نوازنده با هنرمنــدی این آثار را 

اجرا کردند. 
در مجموع ســطح کیفــی اجرای خودتــان در گروه 
خنیاگران مهر و همراهی بــا بانوان نوازنده در این اجرا 

را چگونه ارزیابی می کنید؟
در ابتــدا باید از فرصت محــدودی که بــرای حضور در 
جشنواره فجر داشــتیم، برای تان بگویم. با توجه به فاصله 
زمانی کوتاهی که گروه ما تا زمان برگزاری جشنواره داشت، 
جلسات کمی برای تمرین داشتیم و البته فشردگی کارمان 
واقعا زیاد بود. اما به خاطر علاقه شخصی که به آقای عبدی 
دارم و فکر می کنم هنرمند توانا و انســان شــریفی هستند 
با آثارشــان ارتبــاط خوبی برقــرار کردم. البتــه یکی دو 

قطعه از این آثار را خودم قبلا خوانده بــودم و مابقی را هم 
دوست داشتم و توانســتم با نوع کارها ارتباط خوبی برقرار 
کنم. از ســوی دیگر توانســتم ارتباط خوبی با آقای عبدی 
و هنرمندان فعال در گروه خنیاگران مهــر برقرار کنم و بر 
همین اساس گمان می کنم ما اجرای خوبی را در جشنواره 
موسیقی فجر در دوره ســی ودوم پشت سر گذاشتیم. مردم 
هم از ما استقبال خوبی کردند که واقعا مایه خوشحالی  بود. 
به نظر خودتــان وحدت به لحاظ ظریفیــت و امکانات 

سخت افزاری برای اجرای شما مناسب بود؟
بله. تالار وحدت جزو بهترین سالن های ایران است و من 
فکر می کنم بهترین سالن برای اجرای موسیقی است. البته 
فقط باید از یک نکته هم صحبت کنم. متاســفانه اجرای ما 
با حدود 2ساعت تأخیر اجرا شــد که در ابتدا نگران کننده 
به نظر می رسید اما خوشبختانه مردم عزیز با صبر و حوصله 
تا پایان اجرا در ســالن ماندند و ما را شــرمنده خودشــان 
کردند. اجرای کنسرت ما با این تأخیر تقریبا تا پاسی از شب 

به طول انجامید.
علت تأخیر در اجرای شما چه بود؟

ظاهرا اجراهایی که ابتدای روز آغاز شــده بود هرکدام با 
کمی جابه جایی آغاز شد و همین موضوع باعث شد تاخیرها 
برای تحویل ســالن روی هم جمع شود و نوبت به اجرای ما 
که رسید حدود دو ســاعت جابه جایی در زمانی که در ابتدا 

اعلام کرده بودند، پیش بیاید. 
اگر قرار باشــد به عنــوان یکی از فعــالان در عرصه 
موسیقی ایرانی، پیشــنهادی را برای برگزاری هرچه 
بهتر جشنواره فجر در سال های آینده مطرح کنید، چه 

خواهید گفت؟
به هرحال کارکردن در عرصه موســیقی در این مملکت 
خیلی سخت اســت و کســی که قرار اســت در این راه به 
انجام فعالیت فرهنگی مشغول شــود، باید موانع زیادی را 
پشت سر بگذارد. این موانع حتی در جشنواره فجر هم برای 
هنرمندان و برگزارکنندگان وجود دارد و ما خودمان را برای 
همه آنها آماده کرده ایم. همین جا از آقای نوربخش به عنوان 
دبیر جشنواره دوره سی ودوم تشکر و قدردانی می کنم چون 
زحمات زیادی برای برگزاری هرچه بهتر جشــنواره در این 
دوره کشــیدند. البته آقای نوربخش سال های سال است که 
برای موسیقی ایران زحمت می کشند و برای رشد و اعتلای 
این هنر ارزنده کوشــش می کنند. من از همه کسانی که در 
جشنواره حضور داشــتند و برای برگزاری هر چه بهتر این 

اتفاق مهم فرهنگی تلاش کردند هم باید تشکر کنم. 

چه چیزی را به عنوان ایراد اصلی جشــنواره امســال 
می دانید؟

من انتقادی به ذهنم نمی رســد تا بخواهــم آن را مطرح 
کنم. رســالت من این اســت که هنرم را انجام دهم و بروم. 
همیشه موانع در کشور ما وجود داشــته و هنر موسیقی با 
مشکلات مختلفی در ایران روبه رو بوده است. به هر صورت 
این مشکلات باید با کمک هنرمندان و مسئولان رفع شود. 
به نظر من شــاید بتوان ساخت سالن های بیشتر را به عنوان 
یک پیشــنهاد مطرح کرد. بــا این توضیح اگــر بنا به طرح 
اشکالی هم باشد مربوط به مدیریت جشنواره در این دوره یا 

دوره های قبل نیست.
مسأله بسیار ریشه ای تر و اساسی تر از اینهاست. ما تعداد 
سالن های اســتانداردی که برای اجرای گروه های موسیقی 
در کشــور داریم به اندازه ای که باید باشــد نیست و همین 
مسأله موانع و مشــکلاتی را پیش می آورد. تعداد گروه های 
باکیفیت در کشــور ما در رشته موســیقی کم نیستند اما 
فقط ســه چهار ســالن در تهران وجود دارد کــه می تواند 
پاســخگوی نیاز موسیقی باشــد. با وجود تعداد هنرمندان 
زیاد و ســالن های محدود رفع موانع موجود به جز با احداث 
و اختصاص ســالن های بزرگتر، بیشــتر و باکیفیت تر برای 
موســیقی غیرممکن است. از ســوی دیگر برقراری عدالت 
در توضیــح امکانات بــرای هنرمندان مختلف در رشــته 
موســیقی یکی از ملزوماتی اســت که می تواند به کاهش 
نگرانی ها کمک کند. انتظار این اســت که همه هنرمندان 
با سطح هنری مشــخص امکان اســتفاده از امکاناتی مثل 
 ســالن های درجه یک را برای اجرای هنرشــان در اختیار

داشته باشند. 
باتوجه به سابقه حضور در فســتیوال های مختلف در 
ســطح جهان، جشــنواره فجر تا چه اندازه به فلسفه 

برگزاری جشنواره ها در سطح جهان وفادار است؟
من تاکنون در فســتیوال های مختلفی در خارج از کشور 
شرکت کردم. با این توضیح فلســفه جشنواره ها در سراسر 
دنیــا به نظر مــن برقراری یــک هفته فرهنگــی در مورد 
نوعی از هنر مثل موســیقی، تئاتر، مجسمه ســازی و... یا با 
محوریت رشــته های مختلف هنری اســت. همان طور که 
از اسم جشــنواره پیداســت این اتفاق فرهنگی یک جشن 
است. مردم در طول برگزاری جشنواره ها به محل برگزاری 
فستیوال می آیند تا انواع مختلف هنری را از کشورها، ژانرها 
و گونه های مختلف ببینند. در ایران هم علاوه بر فجر ظاهرا 
جشــنواره های دیگری درحال برگزاری است. البته ممکن 

است این جشنواره ها زیرمجموعه یا مرتبط با جشنواره فجر 
باشــند یا به شکل مستقل برپا شــوند. به نظر من هرچقدر 
اجراها از مقیــاس کیفی و کمی بالاتری برخوردار باشــد، 
مردم نســبت به هنر سرزمین شــان)در این جا موسیقی( 
احساس بهتری خواهند داشــت. به هرحال این جشنواره ها 

می توانند به فرهنگ کشور کمک کند. 
به نظر شــما چیدمان امکانات جشــنواره فجر برای 
گونه های مختلف موسیقی فارغ از تعلق شان به ژانرهای 

گوناگون عادلانه و برابر بوده است یا خیر؟
به نظر من پاسخ این پرســش را باید مسئولان امر بدهند. 
راســتش را بخواهید من صلاحیت پاســخ به این سوال را 
ندارم اما فکر می کنم مــردم ما به انواع موســیقی احتیاج 
دارند و همه گونه های هنر را دوست می دارند. با این توضیح 
نمی توان انتظار داشت که همه توجه ها صرفا به نوع خاصی 
از موســیقی باشــد. من فکر می کنم بایــد در همین حد 

اظهارنظر کنم. 

گفت وگو با وحید تاج از حضور در جشنواره موسیقی فجر تا وضع موسیقی در این سال ها

رسالتم اجرای هنر است، نه انتقاد

استاد رسول زنگشاهی 
پهلوان برجسته موسیقی 

بلوچستان ، به خاطر  دیابت 
باید دو پایش را قطع می کرد اما 
برای تأمین هزینه این جراحی 
با مشکل روبه رو شد و دو ماه 
معطل ماند تا این مبلغ آن 

هم به دست دوروبری هایش 
جمع وجور شود. درنهایت یکی 

از خیرین بلوچ در این اقدام 
پیشقدم شد و برای این هنرمند 
ارزنده پای مصنوعی خریداری 

کرد. 


